


Po czym Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Kryciński poddał pod głosowanie imienne wniosek
Burmistrza  Środy  Śląskiej  o  wprowadzenie  do  porządku  obrad  punktu  4  „Prezentacja,  dyskusja
i podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2020 rok” a pozostałe punkty przesunąć
o jeden w dół
Wynik głosowania (udział w głosowaniu wzięło 13 radnych):
za - 13
przeciw - 0
wstrzymało się - 0

Wyniki imienne:
ZA (13)
Wioletta Borkowska, Jarosław Czyrniański, Arkadiusz Gruszczyński, Arkadiusz Hibner, Zdzisław 
Kruszelnicki, Jerzy Kryciński, Arkadiusz Lisiecki, Mieczysław Łabatczyk, Leszek Maciejewski, 
Grażyna Ostrówka, Stanisław Sendyka, Zbigniew Sozański, Joanna Wasylkowska

NIEOBECNI (2)
Paweł Rosenbeiger, Mirosław Skóra

Wobec  powyższego  spełniony  został  warunek  art.  20  ust.  4  ustawy  o  samorządzie  gminnym
stanowiący,  iż  rada gminy może rozszerzyć porządek obrad sesji  zwołanej  w trybie art.  20 ust.  3
bezwzględną większością głosów ustawowego składu rady.

Więcej wniosków do porządku obrad nie zgłoszono.

W związku z powyższym Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Kryciński poddał pod głosowanie
odczytany porządek obrad wraz ze zmianami.  
Wynik głosowania (udział w głosowaniu wzięło 13 radnych):
za - 13
przeciw - 0
wstrzymało się - 0

Wyniki imienne:
ZA (13)
Wioletta Borkowska, Jarosław Czyrniański, Arkadiusz Gruszczyński, Arkadiusz Hibner, Zdzisław 
Kruszelnicki, Jerzy Kryciński, Arkadiusz Lisiecki, Mieczysław Łabatczyk, Leszek Maciejewski, 
Grażyna Ostrówka, Stanisław Sendyka, Zbigniew Sozański, Joanna Wasylkowska

NIEOBECNI (2)
Paweł Rosenbeiger, Mirosław Skóra
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Radni Rady Miejskiej przyjęli następujący porządek obrad wraz ze zmianami: 
1. Otwarcie sesji.
2. Ustalenie porządku obrad.  
3. Usprawiedliwienia radnych.
4. Prezentacja, dyskusja i podjęcie uchwały  w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2020 rok.
5. Prezentacja, dyskusja i podjęcie uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej 

gminy Środa Śląska na lata 2020-2029.
6. Wolne wnioski i informacje. 
7. Zakończenie sesji. 

W dalszej części obrad Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Kryciński poinformował, że przebieg
obrad jest rejestrowany przez kamerę, a nagranie zostanie podane do publicznej wiadomości na stronie
internetowej gminy. 

   

AD.3. Usprawiedliwienia radnych.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jerzy  Kryciński  poinformował,  że  w  dzisiejszej  sesji
nie uczestniczy radny Paweł Rosenbeiger i Mirosław Skóra.
 

Salę obrad opuścił radny Mieczysław Łabatczyk – obecnie w sesji uczestniczy 12 radnych – dopisek
protokolanta.   

AD.4. Prezentacja,  dyskusja  i  podjęcie  uchwały   w  sprawie  zmiany  uchwały  budżetowej
na 2020 rok.

Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Kryciński otworzył punkt obrad, po czym zgłosił wniosek o
nieodczytywanie pełnej treści projektów uchwał, który został przyjęty przez radnych.
Wynik głosowania (udział w głosowaniu wzięło 12 radnych):
za - 11
przeciw - 0
wstrzymało się - 0
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Wyniki imienne:
ZA (11)
Wioletta Borkowska, Jarosław Czyrniański, Arkadiusz Gruszczyński, Arkadiusz Hibner, Zdzisław 
Kruszelnicki, Jerzy Kryciński, Arkadiusz Lisiecki, Leszek Maciejewski, Grażyna Ostrówka, Stanisław
Sendyka, Zbigniew Sozański

BRAK GŁOSU (2)
Mieczysław Łabatczyk, Joanna Wasylkowska

NIEOBECNI (2)
Paweł Rosenbeiger, Mirosław Skóra

Na salę obrad wrócił  radny Mieczysław Łabatczyk  – obecnie w sesji  uczestniczy  13 radnych –
dopisek protokolanta.  

Następnie  Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Kryciński  poprosił  Wiceprzewodniczącą Rady
Miejskiej Wiolettę Borkowską o przedstawienie - projektu uchwały nr 105/2020 –  w sprawie zmiany
uchwały budżetowej 2020 rok. Po czym otworzył dyskusję w punkcie.

Następnie głos w dyskusji zabrali:

Skarbnik Gminy Środa Śląska Radosław Śliwa:   Panie Przewodniczący, Szanowna Rado, tak jak
Pan Burmistrz  powiedział  ta  zmiana  dotyczy jednej  tylko  pozycji,  chodzi  o  to,  żeby przyśpieszyć
realizację Gminnego Programu Ograniczenia Niskiej Emisji, dlatego jest propozycja, żeby zwiększyć
dochody o 50 000 zł z rządowego funduszu inwestycji lokalnych to są te środki, które Gminie zostały
przyznane  i  mamy  swobodę  wydatkowania  i  kierunków  przeznaczenia  tych  środków  i  właśnie
przeznaczamy te  środki,  tę  kwotę  50 000 zł  właśnie na  realizację  tego programu i  tym samym po
zaakceptowaniu  przez  Szanowną Radę tej  propozycji  z  wyjściowej  kwoty  90 000 zł,  bo  taka  była
pierwotna kwota po tych zmianach, które właśnie dokonujemy łącznie Gmina przeznaczy 190 000 zł
na realizację tego programu i to jest jedyna zmiana w tej uchwale. 

Burmistrz  Środy  Śląskiej  Adam  Ruciński:    ja  chcę  doprecyzować  Szanowni  Państwo,  że  z
pierwotnej listy zakwalifikowanych 23 osób obecnie będzie 50, jeżeli Państwo uchwalicie przy czym
nie wszystkie z tych 50 osób, które są w kolejności wpływu umieszczone na tej liście, nie wszystkie
osoby podtrzymały wolę realizacji, więc kilka osób się wykruszyło, w trakcie procedury bywa tak, że
wnioskodawca pisze oświadczenie, że rezygnuje w tym roku z dotacji na wymianę źródeł ciepła na
przykład z powodu tego, że nie ma środków własnych, bo dotacja w tym programie naszym gminnym
to jest trzy, cztery, pięć, sześć tysięcy, czyli relatywnie niewielka kwota w stosunku do inwestycji, którą
trzeba zrobić, ale pieniądze są bardzo łatwe, bo wnioski są rozpatrywane, weryfikowane szybko, nie
ma nazwijmy to dokumentów towarzyszących, więc to jest generalnie łatwa procedura. Zupełnie coś
innego jest  w programie unijnym tym partnerskim, tam też się zgłosiło kilkadziesiąt  osób do tych
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środków, które Gminie Środa Śląska przysługują, natomiast tam na przykład trzeba dostarczyć audyt
energetyczny, który sam w sobie jest trudnym dokumentem i jeszcze kosztuje dodatkowo, aczkolwiek
jeżeli ktoś robi przedsięwzięcie duże to lepiej się opłaca wnioskować właśnie na grant unijny, bo wtedy
dofinansowanie jest nie kilka tysięcy, ale do 85%. W związku z tym te sytuacje jednostkowego one się
zdarzają, jest ich kilka, że osoby rezygnują albo po podpisaniu umowy albo przed podpisaniem umowy,
natomiast  generalnym  naszym  założeniem  jest  w  miarę  możliwości  a  tu  się  właśnie  możliwości
pojawiają  dzięki  środkom rządowym,  które  można  tutaj  wydać  i  tak  jak  Państwu mówiłem kilka
miesięcy temu, że będę prawdopodobnie wnioskował o zwiększenie to właśnie to się dzieje, po raz
drugi wnioskuję do Państwa zwiększenie tej kwoty do 190 000 zł, bo pierwsze wnioskowanie było 5
sierpnia i z pieniędzy też rządowych. 

Radny Arkadiusz Gruszczyński:   Panie Przewodniczący,  mam wniosek do projektu uchwały nr
105/2020,  bardzo  dobry  wniosek  Pana  Burmistrza  Wydziału  Spraw  Komunalnych,  Środowiska  i
Rolnictwa dotyczące zwiększenia tych środków dotyczących wymiany pieców. I ja wnoszę o kolejne
przesunięcie,  kolejnej kwoty na ten program to jest  kwoty 60 000 zł  automatycznie zwiększając to
zdanie  do  250 000 zł.  Wnioskuję  o  przesunięcie  z  zadania  WIN/394 „Przebudowa ulicy  Leśnej  w
Środzie Śląskiej etap I” dział 600, rozdział 60016, § 6050 właśnie do tego samego zadania tzn. ROŚ/63
„Dotacje celowe n a dofinansowanie wymiany źródeł ciepła na ekologiczne w ramach GPONE”, czyli
dzisiaj  zwiększylibyśmy  kwotę  o  110 000 zł,  nie  50 000 zł,  które  Pan  Burmistrz  wnosi,  kwotę
110 000 zł. Czy ja to mogę argumentować? Otóż Szanowni Państwo tak jak Pan Burmistrz wspomniał,
po  proponowanej  zmianie  osoby  z  miejsc  do  50  otrzymają  dotację,  pozostanie  47  wniosków  nie
rozpatrzonych, które opiewały na kwotę w sumie 183 000 zł, część z tych osób być może zrezygnuje,
część z tych osób nie będzie chciała realizować, część z tych osób, część z tych osób po prostu być
może nie zdąży z wykonaniem wymiany pieca z różnych względów być może jest to kwestia gazu, być
może  jest  to  kwestia  pieniędzy,  być  może  jest  to  kwestia  po  porostu  tego,  że  nie  są  do  tego
przygotowani. Natomiast dajemy im szansę wszystkim tym osobą, które będą chciały jeszcze wymienić
piece w tym roku dajemy im szansę, żeby to uczynili. Jeżeli chodzi o inwestycję przebudowy ulicy
Leśnej wiadomo, że tej drogi w tym roku nie będzie Pan Burmistrz jak dobrze pamiętam 29 kwietnia
twierdził,  że  być  może  spróbuje  zorganizować  przetarg  na  tę  drogę  bez  względu  na  wszystko  ze
środków własnych, taki przetarg nie powstał, nie został uruchomiony, więc rozumiem te pieniądze są w
budżecie możemy spróbować je wykorzystać w dobry sposób, jeżeli mieszkańcy nasi skorzystają z
tego programu to super, jeżeli nie, bo nie będzie chętnych to pieniądze zostaną w budżecie jak zostaną
przy zadaniu przebudowa ulicy Leśnej w Środzie Śląskiej. Szanowni Państwo, chciałbym też Państwu
przypomnieć, czy poinformować, że w  tym drugim unijnym projekcie na który mamy prawie milion
złotych, chyba tam dziewięćset tysięcy do rozdysponowania, w tym roku rozdysponujemy 701 000 zł a
wniosków wpłynęło na 808 000 zł, 50 wniosków na 808 000 zł, to tylko pokazuje, że prawie milion
złotych w tym roku wydalibyśmy na wymianę źródeł ciepła, to tez pokazuje jak Środa Śląska walczy
ze smogiem i będziemy cały czas z tym smogiem walczyć, możemy sugerować się również innymi
miastami  chociażby  Wrocławiem,  który  w  tym  roku  z  tego  co  słyszałem  obiecano,  że  na  każdy
wniosek,  który  zostanie  złożony  do  końca  roku  pieniądze  zostaną  przyznane  na  każdy.  Nasze
oczywiście  możliwości  są  dużo  mniejsze,  ale  tez  pokazujemy,  że  chcemy,  ze  jesteśmy  gotowi
zwiększać te pulę, szczególnie, że nasi mieszkańcy chcą wymieniać piece to jest bardzo ważne, prawie
100 osób w tym prostym, jak Pan Burmistrz wspomniał jest to bardzo prosty, bardzo łatwe pieniądze
prawie 100 osób złożyło wniosek a przypominam, że wnioski są składane tylko jeden dzień,  tylko
jeden dzień, bo decyduje kolejność zgłoszeń i prawie 100 osób złożyło w jeden dzień wnioski, to o
czymś i  też  trzeba tych  ludzi  w jakiś  sposób docenić i  mieszkańcom podziękować za  to,  że  chcą
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wymieniać  piece  i  uważam,  że  wniosek jest  najbardziej  przedmiotowy.  Bardzo  proszę  Radnych o
przyjecie tego wniosku a wniosek składam do Pana Przewodniczącego. 

Burmistrz Środy Śląskiej Adam Ruciński:   Szanowni Państwo Radni, wniosek jest daleko idący
zrobicie  Państwo tak  jak  uważacie  najlepiej.  Ja  chcę  natomiast  powiedzieć,  że  wszystkie  sfery  są
ważne, walka ze smogiem, drogi, oświata, wszystko jest ważne i ja akurat prezentuję taką zasadę, że
jeżeli mamy pieniądze na drogi to powinniśmy te drogi robić i te pieniądze na te drogi wykorzystać, jak
nie na ulicę Leśną to na inne drogi, które jesteśmy w stanie zrobić przy koniunkturze, bardzo dobrej
koniunkturze  dla  inwestora  dotyczącej  ceny  asfaltu.  My  przygotowujemy,  czy  mamy  już
przygotowanych, czy realizujemy kolejne przetargi na realizację dróg, teraz jest Proszków rozstrzygany
tam  musieliśmy  zwiększyć  do  88 000 zł  na  odcinek,  mamy  drogi  w  Szczepanowie  ścieżka  w
Szczepanowie,  w  Wojczycach  będziemy  chcieli  robić  dwa  odcinki,  korzystamy  z  doskonałej
koniunktury,  która  umożliwia  nam  dobre  ceny  uzyskać  za  masę  asfaltową  i  odcinki  nakładek
asfaltowych. Także ja akurat uważam, że to co jest na drogi powinno być na drogi, jeżeli na ulicę Leśną
nie będzie wykorzystane, bo nie będzie, dlatego, że nie zdecydowałem się na ten przetarg, dlatego, że
złożyliśmy wniosek 17 sierpnia do Pana Wojewody o sfinansowanie w 50% tej ulicy Leśnej etapu
pierwszego z Funduszu Dróg Samorządowych na 2021 rok, więc nie będę robił przetargu tylko po to,
żeby się przekonać jaka będzie cena, jak i tak jesteśmy w grze o pieniądze rządowe na ulicę Leśną,
dlatego Leśnej  nie  będziemy robić,  ale ja uważam, że środki z ulicy Leśnej  pod koniec września,
najpóźniej w październiku będą przesuwane, czy powinny mieć przesuwane na inne drogi w Gminie
Środa Śląska, bo tych dróg jest różnego typu wiele na pewno na zadaniu WIN/2 zabraknie środków a
zadanie  WIN/2  to  jest  zadanie  utrzymanie  dróg  bieżących.  Mamy  mnóstwo  słuchajcie  Państwo
wniosków o naprawy cząstkowe, ostatnio wczoraj wpłynął wniosek kolejny zresztą na ulicę Morelową
w miejscowości  Ciechów boczna ulicy Leśnej,  tam chcemy zrobić  z  mieszkańcami partycypację i
takich generalnie wniosków ad hoc, gdzie drogi są nieprzejezdne często jest mnóstwo, więc planując
realizację budżetu, bo ja jestem odpowiedzialny za realizację budżetu nie mogę abstrahować od tych
faktów, że te środki będą po prostu potrzebne na te drogi i nie jestem za tym, żeby akurat z dróg
zabierać z ulicy Leśnej, jeżeli miałbym ten wniosek potraktować jako wniosek dalej idący to już bym
dalej,  bym  powiedział,  szedł  w  kierunku  wykorzystania  pieniędzy  rządowych,  bo  to  jest,  bym
powiedział,  dobry argument  dotacje  dla  mieszkańców są wydatkiem inwestycyjnym a  na dowolny
wydatek inwestycyjny gmina, czy powiat może przeznaczyć środki rządowe i tyle co do kontekstu
drogowego.  Natomiast  jeszcze  chcę  się  odnieść  do  kwestii  ilości  wniosków  i  poziomu  ich
zaspokajania, to prawda co Kolega Arek Gruszczyński powiedział, że 1 000 000 zł możemy wydać, tak
naprawdę to było w budżecie przeznaczone te 1 000 000 zł, bo było 900 000 zł z programu unijnego i
90 000 zł z programu gminnego i dzisiaj tak naprawdę z 90 000 zł robi się 190 000 zł a projekt unijny
idzie swoją drogą, te dwa programy one się uzupełniają, one nie są tożsame, one się uzupełniają, kto
chce więcej dotacji, kto ma większe projekty, kto jest w stanie sobie pozwolić na pokonanie tych barier
proceduralnych to idzie do programu unijnego do grantu, gdzie podejście numer jeden jest realizowane,
ale Szanowni Państwo jest jeszcze i będzie nabór niedługo tak naprawdę, bo w przyszłym roku na
drugą transzę z grantów unijnych i tam są wielkie szanse, my tam dokładamy bardzo niewiele a tutaj
dokładamy 100% do tej dotacji. Czy wszystkie wnioski da się zrealizować? Pewnie za te 60 000 zł
będzie wniosków o około,  jeżeli  jeden wniosek jest  naokoło średnio cztery,  cztery i  pół tysiąca to
będzie kolejnych 15 wniosków to i tak nie zaspokoi wszystkich, natomiast zaspokoi tych, którzy byli
pierwsi. Czy się w jednym dniu rozeszły pieniądze? Te 90 000 zł, które były na początku rozeszło się
tak naprawdę w 20 minut, czy nawet może i w 15 minut. Dzisiaj jesteśmy w realizacji wszystkich,
którzy złożyli wnioski do godziny 12:00 w pierwszym dniu, aczkolwiek wnioski były składane również
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później 3 marca, 4 marca, 10 kwietnia, nie ma jakiegoś takiego jednego dnia, w którym trzeba składać
wnioski, oczywiście pierwsze są najważniejsze, ale wnioski można składać później tylko jest się 70,
80, 90 na liście. Taka sytuacja, która dzisiaj ma miejsce miała również miejsce w roku 2018 wówczas
było zwiększenie, chyba dwukrotne, ale i tak wszystkich nie zaspokoiliśmy. Jeżeli Państwo uważacie to
za zasadne, chociaż to nie jest argument na nie, ale muszę to powiedzieć taka ilość wniosków, które
wpłynęły w jednym i drugim programie powodują w jakimś praktycznym sensie zatkanie się Wydziału,
bo tam jedna osoba jest oddelegowana do tych wniosków i de facto nie robi nic innego, więc może to
trochę utrudnić działanie Wydziału KŚR, ale jeżeli Państwo uważacie, że jest to warte poparcia to, to
Wasza  decyzja.  Ja  tylko  o  jedno  proszę,  żeby  nie  przesuwać  z  dróg,  ale  wykorzystać  do  tego
zwiększenie środków rządowych, taka sugestia.

Radny Arkadiusz Gruszczyński:  Panie Burmistrzu dziękuje za podpowiedź natomiast ja pozostaję
przy swoim w tym zadaniu ulicy Leśnej zostanie, jeżeli dzisiaj Rada Miejska przychyli się do mojego
wniosku  zostanie  w  tym zadaniu  108 852 zł,  więc  jeżeli  będzie  Pan  potrzebował,  czy  będą  takie
potrzeby  na  pewno  będziemy te  pieniądze  rozdysponowywać.  Natomiast  jeżeli  Pan będzie  więcej
potrzebował środków to zawsze może Pan wnioskować o właśnie o rządowe pieniądze.    

Burmistrz Środy Śląskiej Adam Ruciński:   Panie Kolego Radny Gruszczyński, widzę, że Pan coraz
bardziej wchodzi w buty Burmistrza, nie wiem, czy dobrze, czy źle, ale jest to jakiś symptom, proszę
pozwolić  mi  zarządzać  budżetem,  bo  jestem  za  to  odpowiedzialny  jednoosobowo  w  granicach
wyznaczonych przez Radę Miejską. Moje stanowisko jest takie, że nie ma dzisiaj sensu przesuwać
kiedy te pieniądze na drogi, bo to jest określony dział, rozdział i te pieniądze na drogach to coś znaczy,
przeznaczanie pieniędzy na drogi, czy wydatki remontowe, czy wydatki inwestycyjne to coś naprawdę
znaczy, to obliguje do kierowania tych środków właśnie na drogi, chodniki i tego typu infrastrukturę,
jeżeli mówimy o innym dziale jakim jest środowisko, czy ochrona środowiska to nie zabierajmy gdzieś
tych pieniędzy z dróg. Jeszcze raz powiem nie negując wniosku, bo żadnego wniosku o zwiększenie
środków na ekologię nie można zanegować, trzeba wręcz poprzeć, natomiast, żeby to od razu było z
pieniędzy rządowych a nie przesuwanie z dróg, bo to takie sztuczne trochę byłoby dzisiaj, niepotrzebne
tak naprawdę.

Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Kryciński:   pytanie do Pana Arkadiusza, czy jest skłonny,
żeby zmienić po prostu swój wniosek w kontakcie tym, żeby przesunąć pieniądze, po prostu …
 
Burmistrz Środy Śląskiej Adam Ruciński:   Panie Przewodniczący zwiększyć dochody z pieniędzy
rządowych,  wprowadzić  do  budżetu  po  to,  żeby  sfinansować zwiększone  wydatki  na  ten  Gminny
Program Ograniczania Niskiej Emisji, uważam to za lepsze rozwiązanie, takie bardziej jednolite, bo
zobaczcie Państwo, te 50 000 zł już idzie z tych środków rządowych, więc jak ma iść więcej, Państwo
zdecydujecie, że masz więcej to już niech jedzie z tych pieniędzy rządowych te 110 000 zł.

Radny Arkadiusz Gruszczyński:   Panie Burmistrzu,  w takim razie, żeby nie komplikować Panu
pracy nad budżetem i odpowiedzialności za ten budżet, to przychylam się do Pana wniosku i proszę w
takim razie, żeby dokonać stosownej zmiany w moim wniosku i żeby te pieniądze były w jakiś sposób
jednolicie wykorzystane.
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Wobec powyższego Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Kryciński ogłosił techniczną przerwę w
obradach.

Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Kryciński wznowił obrady w powyższym punkcie. 

W  następnej  kolejności  Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jerzy  Kryciński  poddał  pod  imienne
głosowanie wniosek Radnego Arkadiusza Gruszczyńskiego o zwiększenie dochodów o kwotę 60 000 zł
z Rządowego Funduszu Inwestycji Lokalnych i przeznaczyć je na zadanie ROŚ/63 Dotacje celowe na
dofinansowanie wymiany źródeł ciepła na ekologiczne w ramach GPONE dział 900, rozdział 90005,
§ 6230.
Wynik głosowania (udział w głosowaniu wzięło 13 radnych):
za - 13
przeciw - 0
wstrzymało się - 0

Wyniki imienne:
ZA (13)
Wioletta Borkowska, Jarosław Czyrniański, Arkadiusz Gruszczyński, Arkadiusz Hibner, Zdzisław 
Kruszelnicki, Jerzy Kryciński, Arkadiusz Lisiecki, Mieczysław Łabatczyk, Leszek Maciejewski, 
Grażyna Ostrówka, Stanisław Sendyka, Zbigniew Sozański, Joanna Wasylkowska

NIEOBECNI (2)
Paweł Rosenbeiger, Mirosław Skóra

Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Kryciński stwierdził, że w wyniku głosowania Rada Miejska
przyjęła wniosek radnego Arkadiusza Gruszczyńskiego.  

Skarbnik Gminy Środa Śląska Radosław Śliwa:     Panie  Przewodniczący,  Szanowna Rado,  w
związku  z  przyjęciem tego  wniosku i  zwiększeniem dochodów o  kolejne  60 000 zł  i  zwiększenie
wydatków o 60 000 zł  niezbędna będzie również aktualizacja  wieloletniej  prognozy finansowej.  Ja
omówię,  gdzie będą zmiany, w czterech miejscach będą zmiany w związku z tym, że zmieniliśmy
wielkość budżetu a wpf w momencie uchwalania w tym samym dniu co uchwała budżetowa musi być
kompatybilny, przy omawianiu wpf powiem w których to pozycjach będą dokonane zmiany.    
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Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Kryciński zamknął dyskusję w punkcie. Po czym poddał pod
imienne głosowanie - projekt uchwały nr 105/2020 –  w sprawie zmiany uchwały budżetowej 2020 rok
– ze zmianą.  
Wynik głosowania (udział w głosowaniu wzięło 13 radnych):
za - 13
przeciw - 0
wstrzymało się - 0

Wyniki imienne:
ZA (13)
Wioletta Borkowska, Jarosław Czyrniański, Arkadiusz Gruszczyński, Arkadiusz Hibner, Zdzisław 
Kruszelnicki, Jerzy Kryciński, Arkadiusz Lisiecki, Mieczysław Łabatczyk, Leszek Maciejewski, 
Grażyna Ostrówka, Stanisław Sendyka, Zbigniew Sozański, Joanna Wasylkowska

NIEOBECNI (2)
Paweł Rosenbeiger, Mirosław Skóra

Rada  Miejska  w  Środzie  Śląskiej  podjęła  uchwałę  nr  XXXI/327/20 w  sprawie  zmiany  uchwały
budżetowej 2020 rok, która stanowi załącznik     nr     2  , do niniejszego protokołu.

AD.5. Prezentacja,  dyskusja  i  podjęcie  uchwały  w  sprawie  zmiany  wieloletniej  prognozy
finansowej gminy Środa Śląska na lata 2020-2029.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jerzy  Kryciński  otworzył  punkt  obrad,  po  czym  poprosił
Wiceprzewodniczącą  Rady Miejskiej  Wiolettę  Borkowską o  przedstawienie  -  projektu  uchwały
nr 106/2020  –   w  sprawie  zmiany  wieloletniej  prognozy  finansowej  gminy  Środa  Śląska  na  lata
2020-2029. Po czym otworzył dyskusję w punkcie.

Następnie głos w dyskusji zabrali:

Skarbnik Gminy Środa Śląska Radosław Śliwa:    Panie Przewodniczący, Szanowna Rado, ja może
wstępnie  powiem  czym  spowodowana  była  tutaj  zmiana  wpf  i  ten  złożony  wniosek  przez  Pana
Burmistrza właśnie na sesję nadzwyczajną.  Chodziło o to, że wpf należy ująć zadania, które chcemy
zgłaszać o środki unijne i to są dwa zadania dla przedsięwzięcia do których za chwilę przyjdę. Ponadto
tak i tak w związku z tym, że ostatni wpf był uchwalany w kwietniu br. należało go zaktualizować do
obecnych  stanów  również  uaktualniono  przewidywane dochody  i  wydatki  na  lata  kolejne,
uwzględniając wiadomości, które już posiadamy, te wiadomości jednak biorąc pod uwagę się zmieniły
też i wartości się zmieniły. Natomiast w tej chwili przyjdę do tego co sygnalizowałem w związku z
podjętą  przez  Państwa  Szanowną  Radę uchwałę  zwiększającą  budżet  już  nie  o  50 000 zł  tylko
110 000 zł,  te  60 000 zł  należy  w  wpf  uwzględnić.  To  jest  tak  pozycja,  oczywiście  rok  2020  i
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zwiększamy dochody majątkowe to jest pozycja 1.2 o te 50 000 zł, czyli to będzie trzeba dodać do tych
60 000 zł i zwiększamy też o 60 000 zł pozycję 1.2.2,  czyli, że środki z tytułu dotacji oraz środków
przeznaczonych na inwestycje, czyli w tych dwóch miejscach zwiększymy o 60 000 zł tę wnioskowaną
zmianę  i  ta  zmiana  będzie  po  stronie  dochodowej.  Natomiast  po  stronie  wydatkowej  będzie  tak,
zwiększymy  wydatki  majątkowe,  czyli  to  będzie  pozycja  2.2  i  pozycja  2.2.1  o  60 000 zł.  Krótko
mówiąc musi to być uaktualnione do tej dokonanej zmiany i taka zmiana będzie, ja to wprowadzę tylko
Szanowną  Radę  informuję,  że  to  jest  konieczne.  Natomiast  jeżeli  chodzi  o  właśnie  te  dwa
przedsięwzięcia,  pierwszy  to  jest  to  o  którym już  Pan  Burmistrz  wspomniał,  czyli  poprawa
efektywności energetycznej  w  czterech  podstawowych  szkołach na terenie naszej  Gminy, to zadanie
chcemy realizować  w latach  2021-2024,  ogółem wartość  projektu  wynosi  3 614 000 zł.  Natomiast
spodziewana kwota dotacji to jest 2 504 355 zł, pozostała kwota finansowana będzie z pożyczki, czyli
to jest kwota 1 073 295 zł, pożyczki z Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska, pożyczki  bardzo
korzystnej, bo oprocentowanej na 2%.  I  montaż finansowy to  jest szczegółowo w przedsięwzięciach
pokazany to załącznik numer 2 i proszę zobaczyć to zadanie jest poprawa efektywności to jest jedno,
jest  w części też  wydatków bieżących  to są koszty związane z zarządzeniem  projektu jak  również
części majątkowej,  łącznie jak już wspomniałem wartość projektu jest na 3 614 030 zł z tego dotacja
przewidywana  jest  2 504 355 zł  i  w tych  przedsięwzięciach  są  kolejno  lata  ustalone  jak  to  będzie
wyglądało.  Drugim przedsięwzięciem,  które chcemy  wprowadzić  to  jest  modernizacja  istniejącego
oświetlenia ulicznego i drogowego na energooszczędne, ono będzie realizowane w dwóch latach 2021
roku i 2022 roku i tu łączna kwota spodziewana inwestycji jest 2 017 620 zł i to jest rozbite na 2 lata,
tutaj spodziewana kwota dotacji wynosi 75% i to jest kwota 1 513 215 zł, pozostała część 25% to już
będzie z naszych środków nasz wydatek i to są te dwa nowe przedsięwzięcia wprowadzone do właśnie
tego załącznika, jak już wspomniałem uaktualniono również dochody i wydatki po tych zmianach i to
są zmiany potrzebne i z tego powodu też została zwołana sesja nadzwyczajna.

Radny  Arkadiusz  Hibner:    Panie  Burmistrzu,  Szanowni  Państwo,  Państwo  Radni,  taka  moja
sugestia, bo dużo się mówi o tych cyfrach, w końcu się mówi o naprawdę sporych kwotach odnoście
modernizacji oświetlenia  ulicznego na to  energooszczędne.  Natomiast  ja  ze swojej  strony i  też  ze
strony mieszkańców  chciałbym też zobaczyć  stopniowo już efekty  Panie  Burmistrzu  tutaj,  żeby nie
tylko, fajnie to wygląda na papierze, że te kwoty przeznaczamy, ale chciałbym też zobaczyć te kolejne
ciągi komunikacyjne są zmieniane i na pewno będę dopytywał na kolejnych sesjach na jakim etapie są
uzgodnienia i  kiedy ewentualnie coś ruszy,  bo nie chciałbym, żeby to gdzieś to ruszało dopiero w
połowie przyszłego roku, w tym roku też mamy fajne środki na ten cel i przydałoby się wykorzystać te
pieniądze, żeby tego nie przesuwać, nie tylko księgować, nie tylko, żeby Pan Skarbnik liczył te kwoty,
te  liczby,  natomiast,  żeby  to  już  szło  płacenie  faktur  konkretnych  i  żebyśmy  to  widzieli  jadąc
samochodem, czy idąc ulicą.

Salę obrad opuścił  radny  Arkadiusz Lisiecki  – obecnie w sesji uczestniczy  12 radnych – dopisek
protokolanta.   
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Burmistrz Środy Śląskiej Adam Ruciński:    Panie  Przewodniczący,  Panie i  Panowie  Radni,  Pan
Przewodniczący  Arkadiusz  Hibner  dotyka  ważnego  problemu,  bo  kompleksowego,  tak  naprawdę
problem  jest  rozwiązywany  od  dłuższego  czasu,  aczkolwiek  bardzo  powoli,  tak  naprawdę
rozwiązaliśmy tylko jeden w pełni  ciąg drogowy drogi wojewódzkiej  346, bo i  w  Krynicznie i  w
Rakoszycach tam wymiana na energooszczędne, ledowe, nowoczesne została wykonana już jakiś czas
temu.  Żadnych  innych  do  tej  pory  pełnych  ciągów drogowych  nie  mieliśmy  wykonanych,  ale  to
właśnie dlatego, że liczyliśmy i to się powoli materializuje na środki zewnętrzne i szansa na środki
unijne jest bardzo duża, bo mamy projekt partnerski 8 gmin,  to są  gminy w południowej, północnej
części subregionu wrocławskiego i nasz projekt ten partnerski 8 gmin i miast, nawet Oława jest, jest na
28 000 000 zł  łącznie wszyscy chcą wymienić, więc my musimy poczekać Szanowni  Państwo,  Panie
Przewodniczący na potwierdzenie otrzymania środków, bo dużo punktów otrzymamy za partnerstwo,
natomiast nie wiem jak w innych, bym powiedział, kryteriach oceny tego partnerskiego projektu, który
nam realizuje  Firma EffiCon  Pana Ireneusza  Ratuszniaka,  który był kiedyś  Dyrektorem RPO WD w
całym województwie, więc ja nie będę mógł zlecić, tak jak Pan Przewodniczący sugeruje rozpoczęcia
tych robót, nie powinienem ich zlecać bez gwarancji pozytywnego rozpatrzenia wniosku i otrzymania
dofinansowania przez wszystkie 8 gmin, bo to jest projekt partnerski dlatego, że nasza część tortu to
jest  ponad 2 000 000 zł,  2 000 000 zł  można zacząć wydawać,  czy w ogóle wydać wtedy kiedy to
dofinansowanie będzie faktem, to tak trochę jak z Inkubatorem Przedsiębiorczości, ja bym w ogóle nie
rozpoczynał przetargu na budowę  Inkubatora,  gdybym nie miał gwarancji dofinansowania z  DIP-u i
gdyby nie było umowy o dofinansowanie, bo po prostu są to duże kwoty i tutaj pragmatyka nakazuje
poczekać, to się stanie Panie i Panowie szacujemy na przełomie pierwszego i drugiego kwartału 2021
roku, decyzja  o  dofinansowaniu  w  sensie  lista  rankingowa,  jeżeli  będziemy  na  liście  i  będziemy
nominowani, jako partnerstwo dofinansowania to można w drugim kwartale rozpocząć prace dotyczące
tej modernizacji  na istniejących lampach, czyli  pierwsze efekty będą mogły być pewnie w drugim
półroczu 2021 roku, przy czym myśmy celowo tutaj to rozpisali na okresy dwuletnie dlatego, że mamy
świadomość i  to nawet  Kierownik Honorata  Krawczyk  ostatnio podkreślała,  że  Tauron, czy  firmy,
które będą obsługiwały te tysiące już lamp do wymiany też mają określone moce przerobowe i nie da
się zasypać rynku tysiącami lamp bez takiego skutku, że albo nie będzie firm, albo ceny wzrosną. Tutaj
chcę podkreślić jedną i chcę, żebyście Państwo tu też zakodowali, bo w naszym kontrakcie z Tauronem
tam gdzie mamy prawo za nasze 100% pieniędzy wymieniać te oprawy na energooszczędne, średnia
cena wymiany na energooszczędne to  jest  3 000 zł  brutto  z  Vat-em a  w tym projekcie  jest  to  tak
skalkulowane,  mamy ponad 870 lamp a inne samorządy mają nawet półtora tysiąca a czasami nawet
więcej, więc to jest tak skalkulowane, że cena wymiany jednego punktu w tym projekcie unijnym, tak
skalkulowaliśmy, gdzieś  jest  na  poziomie  2 200 zł, 2 300 zł  to  jest  przecież  25%  cena  mniejsza,
ekonomik, prawda się poprawia, więc nam się po prostu, puentując nie opłaca dzisiaj wymieniać lamp
z Tauronem na podstawie umowy, którą mamy za te 3 000 zł za sztukę, nam się opłaca poczekać wtedy
cena w hurcie będzie niższa jeszcze otrzymamy 75% dofinansowania unijnego. Chyba, że mówimy o
jakiś krótkich wyjątkowych odcinkach, które nie zostały wzięte pod uwagę do tego projektu, bo nie
zostały wzięte.  Skala zjawiska jest  następująca,  jeżeli  w  Gminie jest  1850  lamp  około  tych takich
tauronowskich  to my tutaj mamy  objętych  modernizacją 860, czyli około  czterdziestu kilku  procent,
więc jeżeli będą to odcinki, które nie były wzięte do programu unijnego, tak, to wtedy je  możemy
zlecać po wyższej stawce dla Tauronu. Natomiast, jeżeli to będą odcinki wnioskowane przez radnych,
czy sołtysów konkretne, ale ujęte w programie unijnym to musimy czekać na przełom kwartału I, II,
czyli  tak naprawdę działania  podejmować dopiero w  II  kwartale  pod koniec,  tyle  wyjaśnienia,  ale
dziękuję za pytanie, bo warto tę wiedzę pogłębić, żeby wszyscy mieli podobną.
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Na salę obrad wrócił radny Arkadiusz Lisiecki – obecnie w sesji uczestniczy 13 radnych – dopisek 
protokolanta.  

Wobec wyczerpania głosów w dyskusji  Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Kryciński  zamknął
dyskusję w punkcie i  poddał pod  imienne  głosowanie -  projekt uchwały nr 106/2020 –  w sprawie
zmiany wieloletniej prognozy finansowej gminy Środa Śląska na lata 2020-2029 – ze zmianą.          
Wynik głosowania (udział w głosowaniu wzięło 13 radnych):
za - 13
przeciw - 0
wstrzymało się - 0

Wyniki imienne:
ZA (13)
Wioletta Borkowska, Jarosław Czyrniański, Arkadiusz Gruszczyński, Arkadiusz Hibner, Zdzisław 
Kruszelnicki, Jerzy Kryciński, Arkadiusz Lisiecki, Mieczysław Łabatczyk, Leszek Maciejewski, 
Grażyna Ostrówka, Stanisław Sendyka, Zbigniew Sozański, Joanna Wasylkowska

NIEOBECNI (2)
Paweł Rosenbeiger, Mirosław Skóra

Rada Miejska w Środzie Śląskiej podjęła  uchwałę nr XXXI/328/20  w sprawie zmiany wieloletniej
prognozy  finansowej  gminy  Środa  Śląska  na  lata  2020-2029,  która  stanowi  załącznik     nr     3  ,
do niniejszego protokołu.

AD.6. Wolne wnioski i informacje. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Kryciński otworzył dyskusję w punkcie.

Następnie głos w dyskusji zabrali:

Radny Arkadiusz Lisiecki:    Panie Burmistrzu, Szanowni Państwo, Koleżanki i Koledzy Radni, ja
mam takie pytanie techniczne do Straży Miejskiej, ponieważ dochodzą do mnie już informacje nawet
ze zdjęciami odnośnie podrzucania śmieci do kontenerów zbiorczych przy wspólnotach i po prostu
pytanie  takie,  czy  Straż  Miejska  ma  jakąś  możliwość  sprawdzenia  numerów  rejestracyjnych  i
ewentualnie  sprawdzenia,  czy  Ci  ludzie  mają  podpisane  umowy  z  innymi  odbiorcami  śmieci,  bo
rozumiem,  że  nie  mają  podpisaną  umowę z  naszą  firmą tą,  która  wozi,  ponieważ tam podrzucają
notorycznie śmieci, to są duże śmieci, duże ilości butelek szklanych, opakowań kartonowych, gdzie
ludzie po prostu nie mają później jak wkładać swoje śmieci a niektórzy tak to porzucają, że później to
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